
2024 
XXXIprosinec /

Měsíční glosování

Největší výnos z reklamy pro 
dopravní podnik tvoří celoploš-
né polepy vozů. Město nyní hledá 
cestu k regulaci reklamy v MHD 
cestou evoluce. 

Pavel Bajer ז

Již řadu let řeší město Jihlava celo-
plošné polepy na vozech MHD. Řa-
dě obyvatel Jihlavy vadí. Mezi nimi i 
opoziční zastupitelce Tereze Ka�o-
vé (PiFo), která opakovaně požaduje 
jejich odstranění. Naposledy k pro-
blematice vystoupila na posledním 
jednání jihlavského zastupitelstva. 

„Za mě to je opravdu nedůstojné. 
Myslím si, že komerční reklamy nema-
jí tímto způsobem fungovat,“ sdělila 
mimo jiné. 

Osobně si umí na vozech MHD 

představit výjimečně tematickou 
reklamu k nějaké kulturní události 
jako je například MFDF nebo výro-
čí ZUŠ. 

Doplnila, že město dává dopravnímu 
podniku (DP) dotaci ve výši 150 mili-
onů korun a zastupitelé navíc schváli-
li za poslední rok několik slev na jízd-
ném, které částku ještě navýšily. 

„Pokud mám správné informace, tak 
DP vydělává zhruba dva miliony na té 
reklamě. Když to dáme na misky vah, 
tak mi připadne úplně jednoznačné, 
že se toho máme co nejrychleji zbavit,“ 
shrnula svůj pohled. Zastupitelka již 
dříve uvedla, že je přes polepy špatně 
vidět ven a dělá se jí z toho nevolno. 

Primátor města Petr Ryška (ODS) 
ujistil představitelku opozice, že 

nové polepy jsou už dělané tak, aby 
výhled z vozu úplně nezakrývaly. 

Vedení města namítalo, že se někde 
musí najít dva miliony korun, které 
má DP z reklamy. Radní David Beke 
(ODS) se ohledně reklamy u MHD 
vyslovil pro evoluci. Tedy reklamu 
postupně odstraňovat a kultivovat. 

„Osobně bych byl pro masivnější ubí-
rání, nicméně té ekonomice rozumím. 
Snažíme se hledat cesty,“ shrnul radní. 

Ka�ové se však zdála reakce koali-
ce nedostatečná. Požadovala odpo-
věď, zdali je dáno jasné rozhodnutí, 
jestli se reklamy na MHD zbavíme. 
Jednoznačnou odpověď však nedo-
stala. Koalice trvala na evolučním 
řešení s tím, že se musí najít nějaký 
balanc.  (Pokračování na str. 2)

MHD se zbaví polepů postupně
KONCERT. Filharmonie G. Mahlera pod vedením šéfdirigenta Jiřího Jakeše působí v Jihlavě již více než 20 let. V listopadu 
mimo jiné uspořádala koncert pro účastníky výročního zasedání Okresní hospodářské komory Jihlava - na snímku zpěvačka 
Andrea Gabrišová. V polovině prosince FGM chystá velký Vánoční koncert v DKO.  Foto: Petr Klukan 

 Otevřel se další kus obchvatu ז
Jihlavy. Sláva! Už aby byl ten zbývají-
cí mezi výpadovkami na Třebíč a na 
Brno. Až pak se městu výrazně uleví. 

 Strana hejtmana Vítězslava ז
Schreka (ODS) skončila po kraj-
ských volbách v opozici. Hned se 
mezi lidmi vyrojily zvěsti, kam všude 
exhejtman nastoupí. Prý si chystal 
místečko tam nebo onde, ale úplně 
na tuti to má být �ek ředitele jihlav-
ské nemocnice. Kdo si ale na to vsa-
dil, tak prohrál. Nehledě na to, že 
ministerstvo zdravotnictví varuje, že 
sázení vyvolává závislost.    

 Jihlava si prý neví rady ז
s množstvím holubů, kteří jí ničí 
památky. Adventní veselí a hluk na 
Masarykově náměstí holuby asi na 
čas vystrnadí, ale spíše se dá říct, že si 
Jihlava neví rady s lidmi, kteří je neu-
stále krmí i přesto, že to je zakázané.

-Mnozí senioři si stěžují, že cyk ז
listé nejezdí po silnici, ale po chod-
níku, kde nemají co dělat a ohrožují 
tak zvláště starší chodce. Mají prav-
du, teď ten problém za ně vícemé-
ně vyřešila zima, ale až na jaře opět 
vypukne cyklistické ježdění v plné 
síle, měli by se na to strážníci také 
zaměřit. 

 Otevření hornické šachty na ז
Šacberku lze jen pochválit. Vždyť 
nebýt hornictví, Jihlava by nebyla 
tam, kde je. 

-Při posledních jednáních jihlav ז
ského zastupitelstva byl mezi koalicí 
a opozicí poměrně klid. Opak se dá 
říct u krajského zastupitelstva, které 
po volbách v novém složení zasedalo 
teprve podruhé, a tak to mezi nimi 
pěkně jiskří. Snad z toho nevznikne 
požár.  -pk- 



 STRANA 2 Publicistika JN – PROSINEC 2024

Město chvátá, aby mohlo při-
pravit prostory bývalé restau-
race pro obchod s čokoládou a 
bar. Připravilo proto zastupite-
lům narychlo „materiál na stůl“. 
�  Pavel Bajer 

Jihlava

Více než devět milionů korun 
budou město stát úpravy bývalé 
Radniční restaurace v Jihlavě tak, 
aby v jejích prostorách bylo možné 
podnikat. 

Původně se předpokládalo, že 
úpravy budou stát okolo šesti mili-
onů korun. Městští zastupitelé na 
svém posledním jednání jednomysl-
ně odsouhlasili navýšení rozpočtu o 
dalších 3,5 milionu korun. 

Město nyní počítá, že úpravy 
budou stát více než 9,3 milionu 
korun s DPH. „Po zpracování projek-
tové dokumentace a upřesnění jsme se 
vyšplhali skoro až na 12 milionů. Udě-
lali jsme nějakou optimalizaci,“ infor-
moval zastupitele primátor města 
Petr Ryška (ODS). Opoziční zastu-

Rekonstrukce rozvodů  
v Radniční je na spadnutí

OKOLO deseti milionů korun bude muset město investovat do Radniční restaura-
ce, aby její prostory mohli příští rok provozovat dva nájemci.  Foto: Pavel Bajer

Zemřel politik 
Vratislav Výborný

Po těžké nemoci zemřel 19. listopa-
du 2024 ve věku 71 let jihlavský poli-
tik, starosta a první novodobý primá-
tor Jihlavy Ing. Vratislav Výborný. 

Patřil k nejvýraznějším polistopa-
dovým politikům města i proto, že 
v průběhu let působil ve vedení města 
za dva politické rivaly – strany ODS a 
ČSSD (dnes SOCDEM).

Narodil se v roce 1953, ale jeho 
politická doba nastala až po sametové 
revoluci 1989. V Jihlavě patřil k prv-
ním členům, kteří se přihlásili k nově 
vytvořené straně ODS a v roce 1994 
se stal jihlavským zastupitelem.  

Politicky nastoupil do éry tehdejší-
ho starosty Františka Dohnala (sta-
rosta 1991-1998), a hned ve svém 
prvním volebním období 1994-1998 
se Výborný stal místostarostou.  

V dalším volebním období 1998-
2002 byl již V. Výborný zvolen staros-
tou města za ODS. Po vzniku krajů 
v roce 2000 se ze starosty stal primá-
torem statutárního města Jihlavy. 

V dalších volbách se opět stal primá-
torem, ale po dvou letech, v roce 2004 
po neshodách v ODS, na post primá-
tora rezignoval a z ODS vystoupil. 

Poté podnikal v oboru inženýrská 
činnost v investiční výstavbě. Do 
politiky se vrátil hned ve volebním 
roce 2006, když kandidoval do jih-
lavského zastupitelstva za SNK-ED.  

V roce 2008 vstoupil do sociální 
demokracie (tehdy ČSSD). V jejích 
barvách opět vstoupil do vrcholné 
komunální politiky, když se v letech 
2014-2018 stal prvním náměst-
kem jihlavského primátora Rudolfa 
Chloupka (ČSSD). 

Do voleb v roce 2018 nastupoval 
jako lídr ČSSD (dnes SOCDEM), 
strana ale propadla a do zastupitel-
stva se dostali jen dva její členové. V. 
Výborný se stal prvním náhradníkem. 
Od té doby do politiky již nezasáhl. 

Na V. Výborného v JL zavzpomínal 
architekt a jeho kolega v ODS Jaro-
slav Huňáček slovy: „Vzpomínám na 
něho jako na velmi pracovitého člověka 
a dobrého kamaráda, se kterým jsem 
zakládal �rmu. Ve všem, co dělal, byl 
velmi zarputilý a spravedlivý.“

Stejně tak jej chválí i krajský šéf SOC-
DEM Martin Hyský: „Byl to člověk, kte-
rý si uměl vyhrnout rukávy a jít do práce. 
Byl srdečný, praktický a domluva s ním 
vždycky byla rozumná a normální.“ -pk-

bě materiálu dohodli až ráno před 
zastupitelstvem. 

Z důvodu, aby prostory začaly co 
nejdříve fungovat, nechtěl čekat 
na příští zastupitelstvo. „Pokud to 
schválíme, tak se může vypsat výběr-
ko, a rekonstrukce bude moci začít,“ 
dodal primátor. 

Jeden z nových provozovatelů ote-
vře v místě bývalé restaurace obchod 
s čokoládou a bufet. V podzemí 
domu, kde byla dříve diskotéka, chce 
druhý provozovatel umístit bar.  

(Dokončení ze str. 1)
K tématu vystoupil i na jednání pří-

tomný předseda představenstva DP 
Radim Rovner. Přítomné seznámil 
s tím, jak je to s reklamou na vozech 
MHD. 

Upřesnil, že 95 % vozů, které DP 
vlastní, je pořizováno z evropské 
dotace. Vozy nesmí být z pohledu 
dotace polepeny reklamou po dobu 
pěti let. Výjimkou může být pou-
ze reklama propagující MHD nebo 
poskytovatele dotace.  

Podle Rovnera, co má dnes v 
reklamně hodnotu, je celopolep pří-
padně reklama ve voze. Podle něho 
jsou dva miliony korun pro DP 
obrovské peníze. Pro představu uve-
dl, že je za to možné postavit troje 
zázemí pro řidiče na konečných. 

„Dnešní zázemí je z roku pořízení 
1965. Na dvou metrech čtverečních je 
integrovaná mikrovlnná trouba, malá 
lednička, toaleta a umyvadlo. To je rea-
lita, jak dneska funguje 110 lidí v DP,“ 
dodal Rovner. 

MHD se zbaví …

pitelce Tereze Ka�ové (PiFo) se 
cena zdála obrovská.   

„Když jsme se tady o tom bavili v úno-
ru, tak jsme říkali, že až bude zpraco-
vaná projektová dokumentace, že snad 
bude nižší, a opak je pravdou,“ pozna-
menala s tím, že je dobře, aby byl pro-
stor připraven pro dobrého nájemce.  

K vysvětlení ohledně cen požádal 
primátor města Petr Ryška svého 
stranického kolegu Jaroslava Huňáč-
ka (oba ODS), který má s projek-
továním prostor bývalé Radniční 
restaurace zkušenosti. 

Jako důvody vysoké ceny uvedl 
hlavně práce v prostředí jedné z nej-
cennějších památek ve městě, špat-
né rozvody i úpravy prostor v sute-
rénu pro bar. 

Rozvody v hliníku
Huňáček zmínil, že většina rozvo-

dů už není v dobré kondici. Navíc 
jsou ještě v hliníku. Upřesnil, že 
nemalé peníze bude stát i odstraňo-
vání pozůstatků minipivovaru.  

„Rozsah je v těchto instalacích, jako 
je odpad, voda a elektrika, a to je 
potom spojeno se stavebními pracemi,“ 
vysvětlil Huňáček. 

Opoziční zastupitel Petr Paul 
(SPD) koalici vytkl, proč záměr 
dostali „na stůl“. Primátor Ryška 
argumentoval, že se na �nální podo-

Vratislav 

Výborný
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Parkování u nemocnice se stalo dražší 
� Mluví se o tom, že zima na 

Ukrajině způsobí další exodus lidí. 
Kdyby nastal, je na něj Jihlava při-
pravena? Nyní se připravuje rekon-
strukce tzv. ukrajinského domu na 
Brněnské, takže tam by případní 
další uprchlíci jít nemohli. 

Pokud by opravdu došlo k další-
mu přílivu uprchlíků z Ukrajiny, 
jeho zvládnutí by byla především 
záležitost státu a krajů. Město Jihla-
va by do určité míry mohlo pomoci s 
provizorním ubytováním. 

Velmi by záleželo na počtu uprch-
líků. Při menším počtu je ještě stále 
možnost využít tzv. ukrajinský dům. 
Dále na omezenou dobu možná 
některé vyklizené byty připravené k 
rekonstrukci a v případě většího exo-
du v nejhorším případě i další prosto-
ry upravené k dočasnému přespání. 
Osobně ale doufám, že k takovémuto 
scénáři nedojde. 

� Děje se něco nového s Hote-
lem Gustava Mahlera? Jste v kon-
taktu s novými majiteli?

Bohužel od nových majitelů Hotelu 
Gustav Mahler nemáme žádné nové 
informace. 

Stále tedy platí, že nejpravděpodob-
nější variantou je rekonstrukce hote-
lu, ke které hledají vhodného part-
nera. Jsme domluveni, že jakmile ho 
naleznou, ozvou se mi. 

� V Jihlavských listech se v sou-
vislosti se zdražením parkování 

Primátor 
(z)odpovídá

Zeptejte se

Své dotazy primátorovi Petru Ryškovi 
nám zasílejte na adresu: 

 klukan@jihlavske-listy.cz. 

na parkovišti v areálu jihlavské 
nemocnice psalo, že tam bylo laci-
nější stání než ve městě. Vy jste se 
proti tomu ohradil, že tomu tak 
není. Jak to tedy je? 

Ve článku JL bylo mimo jiné uvede-
no: „Kvůli nastavenému maximálnímu 
limitu 100 korun za den bylo parko-
viště na plochách P1 vítanou zastáv-
kou pro motoristy dojíždějící do kraj-
ské metropole za prací. Kdyby svůj vůz 
odstavili na placeném parkovišti kdeko-
liv ve městě, parking za jednu pracovní 

směnu by je vyšel minimálně na troj-
násobek částky, kterou aktuálně platí v 
nemocničním areálu.“

Toto vyjádření je naprosto neprav-
divé. V Jihlavě mimo centrum ve � a-
lovém režimu řidiči zaparkují za 50 
Kč za pracovní směnu, respektive 
za maximálně 13 hodin. To je pouze 
šestina sumy uvedená ve článku.

Mimo centrum v modrém a � alo-
vém režimu nikdo nezaplatí více než 
100 Kč za den, tedy stejně jako do 
minulého týdne v areálu nemocnice. 

Fialový režim řidiči využívají čím 
dál tím víc, například v říjnu 2024 si 
zakoupili ve � alovém režimu téměř 
25 tis. parkovacích oprávnění, téměř 
třikrát víc než v říjnu 2023.

Je to také město Jihlava, které umož-
ňuje v okolí nemocnice parkování až 
na dvě hodiny zcela zdarma. Lze tak-

to parkovat ve � alovém režimu napří-
klad v ulicích Dr. Jiřího Procházky 
nebo Leoše Janáčka.  

Město rozšiřuje i kapacity neplace-
ných parkovišť. Řidiči mají ve městě 
k dispozici již téměř 1000 parkova-
cích míst zcela zdarma. 

V širším okolí nemocnice je k dis-
pozici 127 parkovacích míst na P+R 
Žižkova, 83 míst v ulici Ke Skalce u 
krajského úřadu a 54 míst zdarma v 
Jiráskově ulici u stavebnin a dalších 
34 u fotbalového stadionu.

Z výše uvedeného je tedy napro-
sto zřejmé, že cena za parkování na 
parkovišti u nemocnice byla do sou-
časnosti srovnatelná s parkováním 
jinde ve městě, ale nyní se parková-
ní u krajské nemocnice stává jednou 
z nejdražších možností, jak v Jihlavě 
zaparkovat.

 Ilustrační foto: archiv JL
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Požadavek FC Vysočina Jihlava mlá-
dež (FCVM) navýšit dotaci od měs-
ta kvůli energiím o 1,2 milionu korun 
překvapil některé městské zastupitele. 

Náměstek primátora Richard Šedi-
vý (ANO) uvedl, že si k žádosti nechal 
předložit výsledovku za rok 2023 a 
další podklady, aby mohl posoudit, 
jestli je žádost relevantní. 

„Z těchto podkladů vyplývá skutečný 
nárůst nákladů na elektrickou energii o 
44 % a za plyn o 57 % oproti roku 2023. 
Z toho důvodu jsme se rozhodli této 
žádosti alespoň částečně vyhovět,“ infor-
moval náměstek s tím, že předkládá 

ke schválení navýšení dotace o jeden 
milion korun. 

Náměstkovo vysvětlení však neu-
spokojilo opozičního zastupite-
le Daniela Škarku (PiFo). V disku-
si argumentoval, že v roce 2024 cena 
energií nerostla. 

Divil se, proč nárůst spolek neuvedl 
do původní žádosti o dotaci tak, aby 
u� nancoval celý rok. „Argumentace, 
že v roce 2024 šly energie nahoru, nám 
nepřijde úplně dostatečná,“ podotkl 
Škarka. 

Podle Šedivého měl spolek pro rok 
2023 ceny energií za� xované, ale pro 

letošek už ne. „Proto ten nárůst,“ rea-
goval náměstek.  

Primátor města Petr Ryška (ODS) 
uvedl, že FCVM byl jediným subjek-
tem, kterému město před dvěma lety 
nezvyšovalo dotaci na provoz díky 
tomu, že měl za� xované ceny energií. 

„Slíbili jsme jim, že až dojde � xace, tak 
jim to navýšíme. Žádali o vyšší částku 
už do rozpočtu a my jsme jim řekli, že to 
doplníme až v průběhu roku, jak se bude 
situace vyvíjet,“ dodal Ryška. 

Navýšení dotace o jeden milion 
FCVM zastupitelé nakonec schválili 
jednomyslně.  -pab- 

U Spartaku 
se propadá kanál

Ještě v letošním roce začnou v Jihlavě 
práce na rekonstrukci dvou kanaliza-
cí. Novinářům to na tiskové konferen-
ci oznámil primátor města Petr Ryška 
(ODS). V Popicích dojde k dostavbě 
kanalizace. „Na stávající řad se to pro-
dlouží a svede se do rybníčku. Teď to tam 
teče škarpou a vrchem. Máme vítěze a 
předá se mu staveniště a začne se na tom 
dělat,“ informoval primátor.  

Akci město vysoutěžilo za více než 
čtyři miliony korun s DPH. Další opra-
va se chystá v Erbenově ulici u Spar-
taku, kde se propadá kanalizace. „Tam 
jsme také schválili vítěze výběrového říze-
ní, který to tam udělá za necelý milion,“ 
dodal Ryška.   -pab-

Ceny energií klesají, 
někomu však přesto rostou

Veselé Vánoce 
a šťastný nový rok

PF 2025

Děkuji, že s námi budete i v roce 2025 spolupracovat 
na vytváření ještě hezčí a přívětivější Jihlavy.

Petr Ryška, primátor Jihlavy
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Bruslení, koncerty, divadla, trhy, tvoření, 
komentované procházky i soutěž Jihlavských 
listů O nejkrásnější stromeček – to vše bude 
tvořit vánoční atmosféru v centru města.  
� -pk,tz-

Vánoce v Jihlavě mají být největší v tomto 
století i tisíciletí. Alespoň podle nabídky městské 
příspěvkovky Brána Jihlavy, která má vánoční 
oslavy na starosti. Jak město uvedlo, do vánoční 
atmosféry a velkého programu dává plných 10 
milionů korun. 

Co nás tedy čeká? „Dvě kluziště, nové světelné 
instalace, výstavy betlémů, vánoční trolejbus, 
vyhlídkové kolo, adventní jarmark, měsíční hudební, 
divadelní a �lmový program na dvou scénách,“ 
avizuje Brána Jihlavy. 

Adventní oslavy v Jihlavě se pod názvem Šťastně 
a vesele #DoJihlavy, konají od 1. prosince až do 
1. ledna 2025 na Masarykově náměstí a v širším 
centru města.

„Téma jihlavského adventu jsme pojali v duchu 
rozbalování dárků. Každá atrakce letošního 
programu je pro Jihlavu a její návštěvníky dárkem, 
který si mohou přijít rozbalit. Přišel nám proto trefný 
motiv balicího papíru s jihlavským ježkem a zimními 
vločkami, který bude vše vizuálně propojovat,“ 
vysvětluje Soňa Krátká, ředitelka organizace Brána 
Jihlavy.

Začíná se 1. prosince 
Vánoční strom se rozsvítí na Masarykově náměstí 

v první adventní neděli 1. prosince v 16.45 hodin. 

Spolu s ním se rozzáří i vánoční světelná výzdoba 
v centru města. 

Součástí podvečera je hudební program, jehož 
vrcholem bude zpívání koled v podání spojených 
jihlavských pěveckých sborů Gaudium a Melodie.
 
Program rozsvěcení vánočního stromu:
� 15 - �e Mole´s Wing Orchestra - Swingový 
bigband
� 16 - krasobruslení Dukla Jihlava
� 16.45 - slavnostní rozsvěcení stromu 
� 17 - Jihlavští koledníci - Gaudium a Melodie
� 18 - Bee Band - Jazz
� 19 - James Band - Rock´n´roll
 

Jak ředitelka Krátká doplňuje, všem přítomným 
tradičně požehná farář Marian Husek a šťastné 
svátky popřeje primátor Jihlavy Petr Ryška. „Při 

této příležitosti se také rozsvítí první adventní svíce na 
obchodním domě Prior a jihlavském oválném kluzišti, 
které je od tohoto dne o�ciálně otevřené.“ 

Během Vánoc bude v Jihlavě jezdit vánočně 
ozdobený trolejbus, který poprvé vyjede právě 
první adventní neděli a cestující si ho budou moci 
odchytit podle mapky v aplikaci MHD.

Adventní nákup na trhu
Masarykovo náměstí má ožit adventním trhem, 

vánočními atrakcemi a kulturním programem na 
celý měsíc od 1. prosince až do 1. ledna. 

Na jarmarku opět nebude chybět slaměný betlém 
v životní velikosti, Ježíškova pošta a zvonička, ledové 
sochy, kolotoč a velké vyhlídkové kolo. Na trhu si 
návštěvníci budou moci koupit jmelí, stromečky a další 
vánoční dekorace, výrobky z proutí a ovčího rouna, 
zimní doplňky, včelařské výrobky a mnoho dalšího.

Vystoupení na dvou scénách
Hlavní náměstí také přivítá na 50 vystoupení. Ta 

se odehrají na dvou scénách.
Na velkém pódiu před chrámem sv. Ignáce se 

mají konat především koncerty vždy v 16 a 18 
hodin. „Letos se návštěvníci mohou těšit na více než 
30 koncertů různých stylů od folku, přes blues, jazz 
a swing až po dechovky,“ uvedla Krátká. Na druhé 
scéně, ve stanu ve tvaru iglú, jsou na programu 
pohádky českých divadelních souborů a také 
„zimní kino“, během kterého se budou promítat 
české pohádky a animované �lmy. 

 (Pokračování na str. 14)

Vánoční oslavy vypuknou 1. prosince

SOUTĚŽ Jihlavských listů O nejkrásnější stromeček 
letos bude v prostorách Parku GM.   Foto: archiv JL



 STRANA 6 Vánoce JN – PROSINEC 2024

Dvanáctimetrový smrk pichlavý 
z Telče zdobí od 20. listopadu jih-
lavské Masarykovo náměstí. „Cel-
kové náklady na převoz, instalaci a 
ozdobení stromu dosáhnou částky 
130 tisíc korun,“ upřesnila jihlavská 
radnice. 

Na Facebook Jihlavských listů, 
kde bylo umístěno krátké video 
z usazení stromu na náměstí, reago-
vala řada lidí. Většinou těšících se 
na vánoční atmosféru a svátky. 

„Hezký, tak ještě nějakou tu sněho-
vou nadílku,“ napsal na FB Jiří Sta-
něk. Že je strom krásný, si myslí také 
Majka Hobzová, Andrea Heid, Věra 
Šerdziková nebo Karolína Buchte-
lová. 

Našli se ale lidé, kterým se nelíbil. 
„Hnusnej stromek,“ napsal bez další-
ho vysvětlení Tomáš Karol. Janisek 
Žáková pak přidala: „Další strom 
mrtvej...“

Petru Novotnému se strom líbí, 
ale vtipně poznamenal: „Takový 
krásný strom, to je škoda - a ještě do 
Jihlavy, tam by stačil sežraný kůrov-
cem.“ A dodal smajlík.

Vladislav T. Jiroušek na FB uve-
dl: „Je nádherný, mám smíšené pocity, 
mohl růst dál.“ 

Smrk pichlavý Jihlavě nabídla 
majitelka soukromého domu v Tel-
či. Jak z fotky na stránkách města 
vyplývá, strom stál na zahradě tak-
řka vedle dřevěné kůlny. Při jeho 
výšce mohlo hrozit při bouři jeho 

vyvrácení a pád na kůlnu a blízký do-
mek.  

Ztotožnit se tak stoprocentně lze 
jen s autorkou pod jménem Lena 
Melis, která napsala: „To to uteklo.“ A 
my můžeme jen dodat: Zase jsme o 
rok starší.   -pk-

To to uteklo,  
zase vánoční strom

VÁNOČNÍ strom byl do Jihlavy dove-
zen a usazen na náměstí ve středu 20. 
listopadu.  Foto: Petr Klukan
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Tříleté učební obory

Zedník, 
zednické 

práce

Dvouletý učební obor

Kuchař, 
kuchařské 

práce

Cukrář, 
cukrářská 

výroba

Pečovatel/
pečovatelka, 
pečovatelské 

práce

Truhlář, 
truhlářská 

výroba

Zámečník, 
zámečnické 

práce 
a údržba

Praktická škola dvouletá

www.uciliste-cernovice.cz  I  email: ou.prs.cernovice@iol.cz
tel.: 565 492 182  I  Mgr. Martina Kyrianová – mobil: 606 367 221

Nabízíme žákům a uchazečům s ukončenou povinnou 
9 letou docházkou vyučení těmto profesím:

394 94 Černovice

SOŠ, SOU A ZŠ TŘEŠŤ, 
PRACOVIŠTĚ ČERNOVICE, 
MARIÁNSKÉ NÁMĚSTÍ 72

20. únor je důležitým termínem pro le-
tošní deváťáky. Do tohoto dne mají mož-
nost podat přihlášky na střední školu. 

�  Ladislava Brabencová

Pro první kolo přijímacího řízení na střední 
školu je možné, stejně jako loni, podat až tři při-
hlášky na obory vzdělání bez talentové zkoušky 
a až dvě přihlášky na obory vzdělání s talento-
vou zkouškou.

Termín podání přihlášek je do 20. února 2025.
Ve dnech 11. a 14. dubna 2025 pro čtyřleté 

obory, a 15. a 16. dubna 2025 pro víceleté obory 
– se uskuteční přijímací i talentové zkoušky na 

všechny střední školy. 
Důležité je vědět, že student si na přihlášce zá-

vazně zvolí pořadí škol podle své priority.
Pro ty, kteří neuspějí v prvním kole přijímacích 

zkoušek, se bude v termínu od 8. do 12. červ-
na konat druhé kolo. Ve hře pak bude i třetí ko-
lo přijímaček. To však nebude řízeno centrálně. 
Termín si zvolí každá střední škola sama. 

Přijímací zkoušky na střední školy by podle 
státní organizace Cermat měly být náročnější 
pro žáky devátých tříd, a to hlavně z matematiky. 
Její ředitel Miroslav Krejčí uvedl, že naopak testy 
pro žáky pátých tříd by se měly náročností vrátit 
na úroveň minulých let a měly by být lehčí. Testy 
z češtiny zůstanou podle něj konstantní.

Na obtížnosti přijímacích zkoušek podle orga-
nizace Cermat nezáleží.  Přijímačky mají za úkol 
srovnat děti do pořadí, aby škola vybrala těch 
prvních 30 nebo 60 a nezáleží, kolik mají děti 
bodů. 

Nezáleží tedy na tom, zda jsou meziročně testy 
snazší nebo těžší, ale na tom, jak se žákovi dařilo 
ve srovnání s ostatními v daném roce.

I letos si mohou všichni uchazeči o studium na 
střední škole testy zdarma vyzkoušet a procvičit 
v aplikaci TAU. Ta je určena k procvičování tes-
tů a úloh zadaných v rámci přijímací zkoušky či 
maturitní zkoušky. Kromě jiného lze v aplikaci 
provést simulaci opravdové zkoušky.

Pořadí na přihlášce znamená prioritu škol

1. Pět švadlen, které šijí oblečení, pracují stejným 

tempem. Tyto švadleny splní danou zakázku za 24 

hodin. Za jakou dobu splní o polovinu větší za-

kázku čtyři švadleny?

2. Zjednodušte a výsledek rozložte na součin 

vytýkáním:

(c−5)×(2−3c)−(c−2c)×3c−c×7=(c−5)×(2−3c)−(c−2c)×3c−c×7=

3. Města Jihlava a Třebíč mají dohromady 86 200 

obyvatel. Jihlava má o 16 000 obyvatel více. Kolik 

obyvatel má Třebíč?

Ukázka z testů pro devátou třídu

1. Která z následujících vět není za-

psána pravopisně správně?

a) Ve skromném příbytku s prkennými 
stěnami se cítila příjemně.

b) Operace kolenního kloubu ho přimě-
la ke změně životního stylu.

c) Kvůli senné rýmě si pobyt na letním 
táboře nakonec příliš neužil.

d) Domorodci bydleli společně se slepi-
cemi ve slaměnných chýších.

2. Vypište z následující věty základ-

ní skladební dvojici.

Podle naší lékařky chybí v současné do-
bě mnoha lidem nejen kvalitní spánek, ale 
i vyvážená strava. (podmět/přísudek)

3. Významový vztah mezi slovy vá-

nočka a bábovka je nejpodobnější 

vztahu mezi slovy:

a) klíč a železo

b) dřevo a police

c) potkan a morče

d) dějepisář a učitel

e) chirurg a operace

MATEMATIKA ČESKÝ JAZYK

Řešení: 1. 45, 2. 10(c-1), 3. 35 100

Ilustrační foto: archiv JL

Řešení: 1. d, 2. (nejen) spánek (ale i) strava/ chybí, 3. c
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www.stredniskola.com
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66-41-L/01

Sobota od do

+420 775 154 160

info@stredniskola.com

V evropských státech každým 
rokem narůstá počet aut 
a výjimkou není ani Česká 
republika.

Aneta Skořepová �

Počet automobilů v Evropě 
s každým rokem rapidně roste. Podle 
údajů z Eurostatu bylo průměrně za 
rok 2022 v Evropské unii 560 vozidel 
na 1000 obyvatel. Během deseti let, 
tedy od roku 2012, toto číslo stoup-
lo o 70 aut. 

Data Eurostatu jsou čerpána z 27 
členských států EU, tří států Evrop-
ského sdružení volného obchodu 
(Island, Švýcarsko a Norsko) a čtyř 
kandidujících států do EU (Černá 
Hora, Severní Makedonie, Srbsko a 
Turecko). 

Státem umístěným na přední příč-
ce je Lichtenštejnsko s 773 motoro-
vými vozidly na 1000 obyvatel. To je 
téměř jeden automobil na člověka. O 
sto aut méně má Itálie s 684 vozidly. 
Hned v závěsu je Lucembursko s 678 
auty. Pro malé státy jsou takto vysoká 
čísla výrazný problém. 

V Lucembursku se, podle o� ci-
álních webových stránek, rozhod-
la tamní vláda řešit vysoké počty 
osobních vozidel zavedením veřej-
né dopravy zdarma od března 2020. 
Toto rozhodnutí navýšilo za posled-

ní tři roky používání veřejné dopravy 
o 25 %. 

Pro porovnání, nejméně aut najde-
me v Lotyšsku, kde se jedná o 414 
vozů. Což činí rozdíl 359 aut oproti 
Lichtenštejnsku. Vychází to tak, že 
západní státy mají průměrně vyšší 
počet automobilů.

Dá se to samé aplikovat i na hlavní 
města těchto států? Vaduz ani Řím 
překvapivě nejsou městy s největším 
počtem aut na 1000 obyvatel. Prv-
ní příčku v tomto případě obsadila 
Praha se 729 vozidly. V porovnání s 
jinými a mnohem většími hlavními 
městy je to až absurdní rozdíl. Stačí 
se podívat k našim sousedům. 

Ve Vídni je například 366 osobních 
automobilů na 1000 obyvatel. Berlín 
má ještě o 35 vozů méně než Vídeň. 

Početně je nejblíže Varšava a Brati-
slava - i přesto mají tato města prů-
měrně o sto aut méně než naše hlav-
ní město. Z toho vyplývá, že naopak 
východní Evropa dominuje počtem 
vozidel, pokud srovnáváme hlavní 
města. 

Mohlo by se však zdát, že když 
není tolik aut ve velkých městech, 
pak musí být zákonitě v jeho oko-
lí. Spolková země Dolní Rakousy, 
obklopující Vídeň, má 655 vozidel na 
1000 obyvatel. V porovnání s hlav-
ním městem se jedná téměř o dvoj-
násobek. Tuto spolkovou zemi však 
můžeme přirovnat ke Středočeské-
mu kraji, který je jen o něco menší, 
ale skoro se rovná Vídni s 585 auty. 
Stejně je na tom i okolí Berlína, které 
se s nimi dá taktéž srovnat a téměř se 
početně neliší.

U nás v Česku, podle Eurostatu, 
připadá 582 vozů na 1000 obyvatel 
za rok 2022. Podobné číslo je i v Jih-
lavě, krajském městě Vysočiny, kde se 
jedná o 531 registrovaných aut. Dle 
údajů města se k 31. 12. 2023 jedna-
lo o 515 osobních aut. V porovnání 
s několikanásobně větší Vídní nebo 
Berlínem je v Jihlavě na 1000 obyva-
tel téměř o 200 automobilů více. 

Pokud se zaměříme čistě na Jihlavu, 
pak data Centrálního registru vozidel 
zaznamenávají nárůst osobních auto-
mobilů od roku 2000 do současnos-
ti přibližně o 200 kusů. Přírůstek sta 
vozidel, který původně trval patnáct 
let, následně vzrostl od roku 2015 za 
pouhých pět let. 

Ukazuje to, jak rychle přibývají au-
ta s postupem let. Na takovéto skoky 
nejsou infrastruktury měst ani zdale-
ka připraveny, jelikož nárůst byl kdysi 
mnohem pozvolnější. Kvůli tomu se 
ve městech zavádějí parkovací zóny, 
aby tento enormní skok regulovaly. 

Informace máme i z jiných okres-
ních měst Vysočiny. Podle interneto-
vých stránek Moderní doprava Tře-
bíč byl za rok 2021 počet automobilů 
525 na 1000 obyvatel. Pro Žďár nad 
Sázavou je pak toto číslo 471 auto-
mobilů podle o� ciálního webu měs-
ta. Obě města byla ve zmíněných 
letech vesměs srovnatelná s Jihlavou.

Krajská Jihlava má na 1000 obyvatel 
více aut než Vídeň či Berlín

 Ilustrační foto: JL
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Je normální, že lidé mají 
pocit, že je někde něco lepšího. 
Já jsem v Jihlavě šťastná, pro-
tože se tady pořád něco děje, 
říká téměř čtyřiadvacetiletá 
Adillah Paraze z Jihoafrické 
republiky, která již dva roky ži-
je v Jihlavě.

Veronika Dawidowicz ז

Adi, odkud pocházíš?
Jsem z velkého kraje v Jižní Africe. 

Má 11,1 milionu obyvatel a nachází 
se blízko oceánu. Tedy přesněji zhru-
ba tři hodiny cesty, ale v Jižní Africe 
to bereme jako krátkou vzdálenost.

Proč ses rozhodla přestěhovat do 
České republiky?

Byla jsem v Česku na návštěvě 
v roce 2022, abych navštívila mého 
šéfa a moje studenty. Když jsem se 
vrátila zpět domů, rozhodla jsem se, 
že se sem přestěhuji. Mám zde spous-
ty přátel a lidí, na kterých mi záleží.

Bylo to překvapení nejen pro mou 
rodinu, ale i pro mě. Nečekala jsem, 
že se budu chtít stěhovat tak brzy. 
Brala jsem to jako prázdniny v Čes-
ku. Taková klasická návštěva.

Jenže jak jsem byla zpět v Jižní Afri-
ce, říkala jsem si: Co budu dělat? 
Česko mi chybí… Chybí mi ta kultu-
ra, architektura… 

Bylo pro tebe těžké rozhodnutí se 
přestěhovat? Kvůli rodině, sobě…

Rozhodně ano. Maminka je z dědeč-
kovy strany částečně Evropanka a tatí-
nek je Ind, takže jsem vyrůstala ve vel-
mi tradiční indické rodině.

Zpočátku mi stěhování rozmlouva-
li, říkali, ať zůstanu. Nakonec ale mé 
rozhodnutí respektovali. Pokud by 
řekli, ať neodcházím, zůstanu.

Trvalo dlouho, než se stěhování 
do ČR zrealizovalo?

Čekala jsem šest měsíců, než mi 
byly schváleny veškeré náležitosti pro 
stěhování do Česka, a bylo to oprav-
du stresující, protože pokaždé, když 
jsem kontaktovala ministerstvo, řek-
li mi jen: Vydržte, pracujeme na tom. 
Po čtyřech měsících už jsem si řekla, 
že se to asi nestane a nevyjde to.

Když pak přišel e-mail o schválení 
mé žádosti, začala jsem plakat. Řek-
la jsem si: Páni, začnu žít svůj vlastní 
život, sama za sebe… a v Česku.

Ani na chvíli jsi neváhala? 
Vůbec. Byla jsem si naprosto jistá, 

že stěhování do Česka je to, co chci, a 
tvrdě jsem pracovala a šetřila peníze, 
abych mohla tento plán zrealizovat. 
Pro mou rodinu to samozřejmě bylo 
obtížné. 

Kolik ti tedy bylo let, když ses 
v roce 2023 přestěhovala?

Bylo mi dvacet dva let. 

V čem je největší rozdíl mezi Čes-
kem a Jižní Afrikou?

Je zde samozřejmě spousta vel-
kých rozdílů, ale tím největším je roz-
hodně bezpečnost. Nemusíte se bát 
někam jít. Také jsou zde velmi laska-

ví lidé. Nebojí se pomáhat. Jste velmi 
zásadová země. Musíte tu respekto-
vat pravidla. 

V Jižní Africe je lidé nerespektu-
jí a obzvlášť pro ženy není bezpečné 
chodit tam někde o samotě. Nejen 
v noci, ale třeba i přes den je nebez-
pečné jít si zaběhat do lesa. 

V JAR je hodně násilí a krádeží, 
které je způsobeno vysokou popula-
cí. Je tam spousta lidí z různých zemí 
v Africe a mají jiné pohledy na to, co 
se smí a co ne. A to je problém. Vláda 
neví, jak s tím bojovat, a tak to nechá-
vá být.

Na druhou stranu, v Jižní Africe 
když jdete do restaurace, tak servírka 
se s vámi hned dá do řeči. Zeptá se, 
jak se máte, co děláte… Tady se to 
v Česku nevidí tak často.

Proč sis vybrala právě Jihlavu a 
ne nějaké větší město?

Je zde společnost, pro kterou pra-
cuji, a navíc mi Jihlava připomíná 
moje rodné město. Jinak se mi moc 
líbí Praha a její architektura. Ale Jih-
lava je menší město a lidé zde jsou si 
blíž. 

A co Češi? Jsou k tobě přátelští?
Musím říct, že vůbec nemám žád-

nou špatnou zkušenost. Možná je to 
tím, že jsem velmi přátelská a ote-
vřená. Třeba v autobuse se mi stává, 
že si se mnou chtějí starší lidé poví-
dat. A je to kouzelné. U nás doma si 

lidé často říkají: Panebože, ty jdeš do 
Evropy? Vždyť tam nejsou přátelští 
lidé, ale není tomu tak.

Takže ses nesetkala s rasismem 
v Česku?

Ne, nikdy. Mluvila jsem ještě s pár 
přáteli-cizinci, kteří zde žijí, a ti říkali, 
že se s ním setkali. Ale je to podle mě 
určitě i o té osobnosti daného člově-
ka a nastavení mysli. Pokud sem při-
jedete s tím, že je tu hodně rasismu, 
tak ho uvidíte všude. Navíc já jsem 
člověk, který se umí velmi rychle při-
způsobit a vycházet s lidmi.

Říkáš, že se dobře přizpůsobuješ. 
Znamená to, že se učíš česky?

Ano. Nemám sice moc času na uče-
ní, ale například když jedu autobu-
sem, tak poslouchám, jak lidi mluví, 
a pak se ptám mých studentů anglič-
tiny: Tohle jsem slyšela na zastávce, 
co to znamená? A oni mi to přeloží, 
vysvětlí a já se to pak učím používat 
v praxi. 

Například jsem si byla vyřizovat 
kartičku na dopravu a paní, jelikož už 
mě zná, ví, že neumím česky. A byla 
mile v šoku, když jsem nedávno při-
šla a řekla jí: Prosím moji kartu platit 
pro dnes.

Já si moc užívám tyhle moje malé 
pokroky. Každý den alespoň trochu 
mluvím česky. Například objedná-
vám kávu nebo jídlo v restauraci, a to 
pomáhá.

Cestuješ hodně?
Pocházím z rodiny, kde jsme cesto-

vali opravdu hodně. Moje matka nás 
často brávala na různá místa a cesto-
vali jsme po celém světě, ale do Evro-
py moc ne. Teď, když zde žiji, snažím 
se ji poznávat víc. 

Chodíš se v Jihlavě někam bavit?
Moc jsem si v létě užila s přáteli 

koncert na náměstí. Byla tam úžas-
ná atmosféra. Mám pocit, že v Jihla-
vě se pořád něco děje. U nás doma, 
když se chci jít bavit, musím cestovat 
tři hodiny, abych se dostala na nějaký 
koncert nebo akci. Díky tomu, že Jih-
lava je malá, je prostě všechno blízko.

To je hodně zajímavý poznatek, 
protože opravdu dost Jihlavanů si 
myslí, že v Jihlavě se nic neděje…

To vážně? Tak to mám naprosto 
opačné pocity. (smích) Když jsem si 
hledala například nějaké události na 
Facebooku, pořád tam něco bylo a já 
si říkala: Kéž by to takhle bylo i u nás 
v Jižní Africe. 

Čím si myslíš, že to je?
Jsem si téměř jistá, že je to lidmi 

tady v Česku. To oni dělají Českou 
republiku lepší. Není to vládou nebo 
událostmi. Je to lidmi.

A to je to, co na Česku miluji a obdi-
vuji. 

Co se ti třeba líbí na Jihlavě?
Ta svoboda, kdy si jen tak zajdete 

na drink nebo kávu s přáteli nebo že 
se ráno vzbudím a můžu si jít zaběhat 
do lesa. Všechno je tu tak čisté, krás-
né. Když o tom přemýšlím… žiju tak 
nádherný život. Mám kolem sebe lidi, 
které mám ráda a oni mě, mám vše, co 
potřebuji a jsem za to tak vděčná. 

Když poslouchám tvoje nadše-
ní… Myslíš si, že si lidé v Česku 
váží toho, kde žijí? 

Myslím si, že ano. Ale taky je nor-
mální, že vždycky má člověk pocit, 
že někde je něco víc. Ale považuji 
Čechy za velmi spokojené lidi. 

Takže neplánuješ návrat do Jiho-
africké republiky?

Rozhodně ne. (smích) Nemyslím 
to špatně. Chybí mi moje rodina a 
blízcí, a pokud by někdo onemocněl 
nebo se něco stalo, okamžitě za nimi 
poletím. Ale do budoucna chci žít 
tady v Česku. I kvůli té bezpečnos-
ti, která tu je. Jsem šťastná, že mám 
možnost tady žít.

Jaký je tvůj životní sen?
Chci, aby se mi dařilo, a chci být 

úspěšná. Chci se podívat na svůj 
život a říct si, že jsem byla dobrým 
člověkem a pomáhala i ostatním cítit 
se lépe. Chci, aby lidé mohli říct, 
že umím kolem sebe šířit pozitivní 
energii. 

Mým snem není mít spoustu peněz 
a drahá auta. Jsem velmi tradiční člo-
věk, takže v budoucnu určitě chci mít 
manžela, rodinu a domov. Aktuálně 
mě naplňuje moje práce učitelky a 
celkově miluji svůj život a užívám si 
ho maximálně.

ADILLAH je učitelkou anglického jazyka. Sama však pracuje na zlepšení své češtiny 
a snaží se mluvit česky každý den nebo pochytává �áze, například na cestě v MHD, a 
od svých studentů si je pak nechává překládat. Foto: Veronika Dawidowicz

Učitelka Adillah: S rasismem jsem 
se v Jihlavě ani v Česku nesetkala



Příběh naší rodinné pekárny jsme 
začali psát v roce 1992 v Kamenici 
nad Lipou, kde sídlíme dodnes. Adre-
sa naší provozovny byla ale na jiném 
místě než dnes. A to na naší nynější 
prodejně v Kamenici nad Lipou - Ma-
sarykova 25.

Počet výrobků našeho sortimentu 
roste, a tak přesouváme výrobu na 
novou adresu. Od dubna 2000 nás 
naleznete v bývalém areálu Jednoty v 
Kamenici nad Lipou.

Postupně rozšiřujeme nabídku vý-
robků až na dnešních 130 druhů vý-
robků. Pravidelně zásobujeme jak 
své prodejny, tak dalších několik 
desítek dalších prodejen. Naše pro-
dejny můžete nalézt například v Ka-
menici nad Lipou, Pelhřimově, Jindři-
chově Hradci, Pacově, Jihlavě nebo i v 
Humpolci.

Dne 14. 6. 2023 v Pardubicích na 
Dnech chleba v národní soutěži o ti-
tul Chléb roku 2023  v hlavní kate-
gorii obsadil náš Kamenický chléb 
1000g 2.-5. místo a obdržel titul 
Chléb vynikající kvality. 

Toto ocenění bereme jako odměnu 

za kvalitní práci všech zaměstnanců 
naší pekárny a je pro nás závazkem 
do budoucna. Kamenický chléb si 
můžete koupit v našich obchodech a 
v prodejnách Coop a Flosman na Vy-
sočině a v jižních Čechách.

Proč pečivo od Velíška?
• máme zkušenosti již od r. 

1992
• používáme poctivé suroviny 

a tradiční receptury
• v našem sortimentu najdete 

širokou nabídku pečiva
• zajistíme pravidelné dodáv-

ky pečiva do vaší prodejny
• snažíme se, aby pečivo bylo 

cenově dostupné každému
 (PI-j12-19D)

PEKÁRNA VELÍŠEK
Vždy čerstvé pečivo, již více než 30 let!

KONTAKT:

Havlíčkova 20

Tel.: 720 967 592

Tel.: 567 212 978

Po–Pá 6:00–17:00

So 6:15–11:00

www.pekarnavelisek.cz

Havlíčkova ulice 

+ ulice Romana Havelky a okolí

PŘEDSTAVUJEME FIRMY V JIHLAVĚ
STRANA 11

Nebojte se být vidět!
Chcete o sobě dát vědět? Rádi byste představili vaše služby či váš sortiment 

novým klientům? V Jihlavských novinách vám rádi poskytneme prostor. In-
zerovat můžete nejen formou klasických informačních letáčků, ale také v 
podobě čím dál populárnějších „PR článků“. Ty můžou mít podobu přesně 
podle vašich představ. Formou čtivého a poutavého textu odprezentujeme 
potenciálním zákazníkům daný produkt či službu. Jihlavské noviny dostává 
zdarma každý měsíc do schránek téměř 23 tisíc domácností v Jihlavě a při-
lehlých částech. Pokud chcete, aby se o vás vědělo, kontaktujte telefonicky 
nebo e-mailem naši obchodní zástupkyni, která se s vámi na všem individu-
álně domluví. Těšíme se na spolupráci.

Kontakt:
Radka Mezerová

mobil: +420 732 506 426
e-mail: mezerova.njr@seznam.cz
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Strasti jihlavské léčebny a psychiatrie 
celkově nastínila primářka Jana Toufa-
rová. 

Antonín Zvěřina ז

Primářka Jana Toufarová z Psychiatrické 
nemocnice Jihlava přiblížila v Komunitním 
centru Moravia Třebíč strasti a slasti léčebny.  

Připomněla, že v době nástupu do léčeb-
ny před zhruba 30 lety měla nemocnice 520 
lůžek, nyní se jejich počet snížil na zhruba 
400. Tím naznačila, že nemocnice prochází 
transformací, byť se snížil počet oddělení jen 
o jedno, nemocnice jde cestou zkvalitňování 
péče a snižování počtu pacientů na pokojích. 

„Pokud jde o péči o pacienty, zázemí, tak je psy-
chiatrie popelkou, příliš peněz do těchto léčeben 
nejde, pouze nyní dostáváme více peněz na akut-
ní lůžka,“ přiznala Toufarová. 

Kam po léčení? 
Třeba psychiatrická léčebna v Jihlavě nemá 

dětské oddělení, které se nedá založit bez pat-
řičných odborníků. Další problém vidí v tom, 
že pacienty není kam následně z léčebny umís-
tit. 

Chybí například chráněné bydlení, které by 
umožnilo lidem trávit čas mimo léčebnu. Sice 
se nachází několik lůžek třeba v Jihlavě, v Hav-
líčkově Brodě, v Pelhřimově, ale to nestačí.

Ocenila spolupráci s Paprskem naděje, kte-
rý pracuje při třebíčské Charitě, který léčeb-
ně i v této otázce významně pomáhá. Přizna-
la, že někteří pacienti zde tráví i roky, protože 
se pro ně jiné místo nenajde. A právě spo-
lupráce se službami následné péče, jako je 
Paprsek naděje dává, naději i dlouhodobým 
pacientům. 

Primářka pochválila Kraj Vysočina, který v 
této oblasti se snaží najít řešení. Má koordi-
nátora pro sociální služby, a pokud léčebna 
požádá, pošle tam pracovníka, který se pak 
snaží pro tohoto člověka najít další možnosti 
mimo nemocnici. 

„Horší je to s lidmi s kombinovanými problémy. 
Chápu některá následná zařízení, pokud tam 
nemají lidi školené na tyto problémy, že z tako-
vých osob mají obavy,“ přiznala Toufarová. 

Pacientům pomáhá, 
že mají režim 

Vysvětlila, že vstup do Psychiatrické nemoc-
nice může být dobrovolný, či nedobrovolný. 
Dobrovolný znamená, že člověk sám pozná, 
že něco není v pořádku a pobyt v léčebně mu 
doporučí praktický lékař nebo psychiatr. 

„V tom případě se pacient dostane na otevřené 
oddělení a bude mu nabídnut psychoterapeutic-
ký program. Musí projít vstupním vyšetřením u 
našeho psychiatra a na oddělení si ho převezme 
ošetřující lékař,“ naznačila Toufarová. 

Pacient sám většinou naznačí, co potřebuje 
vyřešit a jak se nastartovat do dalšího života. 
Léčebna má k dispozici například keramickou 
dílnu, dřevodílnu, pohybovou, takže pacient 
může využít různé druhy doplňkových terapií. 

Jak sdělila, dostane takový jízdní řád, kdy 
bude absolvovat jednotlivé terapie. Součástí 
se může stát i procházka po městě. Program je 
doporučením, nikoli nařízením. 

„Program u závislostí je pevný a je vyžadová-
na přesnost na minutu, pokud ho pacient poru-
ší, nemusí třeba dostat propustku na víkend,“ 
vysvětlila Toufarová. Pokračovala, že léčba je 
kombinací režimových opatření, aktivizačních 
opatření, terapeutických skupin tam, kde je to 
potřeba, třeba u léčby závislostí.

Také psychiatrie potřebuje podporu, 
říká primářka Jana Toufarová

PRIMÁŘ� Jana Toufarová v Třebíči pohovořila o Psychi-
atrické nemocnici Jihlava.  Foto: Antonín Zvěřina 

Primářka připustila, že mnoho lidí by svoje problémy 
nejraději řešilo: „Napište mi prášky a já půjdu domů.“ 
Říká, že lidem pomáhá i to, že jsou pod nějakým 
režimem. Dostává také otázku ohledně mladistvých 
od patnácti let, kdy odpovídá, že se pro ně připravuje 
samostatný program.

Tito pacienti jezdí z léčebny i do školy, aby nedošlo k 
přetrhání vazeb na běžný život. U těchto pacientů veli-
ce kolísají jejich nálady, buď je všechno špatně, nebo 
naopak. 

Úloha rodiny
Pokračovala, že každé okresní město v kraji má své 

Psychocentrum, kam rádi posílají pacienty k další 
ambulantní terapii. A zdůraznila, že velkou roli hraje 
rodina, aby pacienta podpořila. Zejména u dětí, kde se 

rodiče často nedokáží smířit s tím, že by právě 
jejich dítě mělo mít problémy. 

„My s rodiči pracujeme tak, že je neobviňujeme, 
že jejich děti jsou psychicky nemocné, ale aby vše 
pochopili a pomohli,“ poznamenala Toufarová. 
Doplnila, že mládež od 15 do 18 let se může 
stát pacienty jen se souhlasem rodičů, což 
není pravidlo u některých případů, kdy rozho-
duje soud. 

Stejný přístup k pacientům
Naznačila nedobrovolný příjem, kdy napří-

klad obyvatelka ubytovny s covidem nedo-
držovala karanténu. Tu může uložit soud, když 
člověk pod vlivem duševní poruchy ohrožuje 
sebe nebo i druhé na zdraví nebo na životě.

„To jsou nejčastější pacienti, kteří k nám míří 
nedobrovolně,“ uvedla Toufarová. I s takovým 
pacientem se snaží lékaři najít společnou řeč 
a řešit jeho problém. Pokud se to nedaří, tepr-
ve pak léčebna přistupuje k omezovacím pro-
středkům. 

Léčebna takové hospitalizace musí hlásit 
do čtyřiadvaceti hodin soudu. Ten rozhod-
ne, zda je nedobrovolná hospitalizace zákon-
ná. Nedobrovolná léčba nastává i tehdy, kdy 
člověk spáchá trestný čin pod vlivem nějaké 
duševní choroby. Tu samozřejmě doporučí 
příslušní odborníci a následně ji ukládá soud. 

„K dobrovolným i nedobrovolným pacientům 
se přistupuje naprosto stejně,“ zdůraznila Tou-
farová. Cílem u lidí, kteří spáchají trestný čin, 
je jim vysvětlit, proč ho udělali a jak se mohli 
zachovat jinak, lépe. 

O propuštění pacientů v ochranném léčení 
opět rozhoduje soud, který musí mít podklady, 
jaká bude další cesta pacienta, zda i v běžném 
životě bude pod dohledem, který s ním bude 
řešit další životní etapu. Aby opět nesklouzl na 
šikmou plochu. 

Debata se dotkla klecových lůžek, primářka 
Toufarová zdůraznila, že ta se nikdy v Psychi-
atrické nemocnici Jihlava nepoužívala. K dis-
pozici měla pouze síťovaná lůžka, která už také 
nyní nepoužívají. Myslí si ovšem, že v někte-
rých případech jsou lidštější než omezování 
pacientů �xačními pásy k lůžkům. 

Vrací se zpátky k trestným činům, kdy soud 
může uložit trest a ochrannou léčbu, či od tres-
tu upustit a nařídit pouze ochrannou léčbu. 

Nemusí se jednat o závažné přečiny, ale 
například o opakované šíření poplašných 
zpráv nebo stalking s objednáváním dárků a 
na účet někoho jiného. Soud nejprve nařídí 
léčení ambulantní, a když jej pacient porušuje, 
může skončit i v nucené hospitalizaci. 

Zvyšovat svoji odolnost
„Po propuštění je důležité s tou osobou nadále 

pracovat jako s člověkem. Tím, že si prošel léčbou, 
ho nezbavujeme občanských práv. Je důležité mu 
pomoci v oblastech, které by třeba sám nezvládl,“ 
poukázala Toufarová. 

Přiznala, že porušení abstinence u léče-
ní závislosti na alkoholu znamená okamžité 
ukončení léčby. Netajila, že některá místa i 
pokoje nemocnice kamerově monitoruje, což 
například výrazně snížilo počet pádů starších 
pacientů a pokusů o sebevraždu.

„V hospitalizaci narůstá počet závislostí více u 
mužů, je celkově více poruch zapříčiněných dlou-
hodobým stresem u žen plus nově nárůst hospi-
talizovaných nezletilých. Jak takovým nemocem 
předcházet?  Obecně zvyšovat svoji odolnost, žít 
zdravě, strava, pohyb, kvalitní spánek, netrávit 
čas ve virtuálním prostoru,“ doporučila na závěr 
primářka Jana Toufarová. 
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Pokud se muzika dělá poctivě, dá se 
poslouchat téměř vše napříč hudebními 
žánry, říká Míša, Přema, Martin „Chajda“ 
a Vojta „Kafe“ – členové jihlavské kapely 
Bee Band, která se zaměřuje především na 
jazzovou a swingovou hudbu 20. a 30. let.

Veronika Dawidowicz ז

Jak se stane, že se sejde taková parta muzikan-
tů a rozhodnou se hrát právě na vlnách jazzu a 
swingu?

Přema: Dali jsme se dohromady v prostorách 
bývalé jihlavské Vinárny U Mě, kde se scháze-
li muzikanti všech žánrů a mimo nás tam vznik-
la jádra i dalších jihlavských kapel, které dodnes 
fungují.

Kafe: Ke swingu nás to táhlo od začátku. Já a Pře-
ma jsme tou dobou působili v gypsy jazzové kapele 
Swingtet, ze které jsme původně čerpali nápady na 
písničky. Časem jsme více tíhli ke swingu a u něj 
už zůstali.

Spojuje vás ještě něco jiného, kromě lásky k 
hudbě? Vídáte se i mimo vystoupení?

Chajda: Krátce po vzniku kapely se Kafe a Miš-
ka dali dohromady a dnes tvoří manželský pár. Já s 
Přemou sdílíme lásku ke starším motorkám.

Miška: Vídáme se společně i mimo naše koncer-
ty. Například jezdíme na jam sessiony či vystou-
pení jiných hudebníků. Muzika nás tedy spojuje 
nejen v rámci Bee Bandu, ale celkově.

Hrajete převážně převzaté písně, napadlo vás 
někdy pustit se do autorské tvorby, a pokud 
ano, byla by taky v tomto žánru?

Přema: Od začátku vzniku naší kapely jsme se 
věnovali pouze jazzovým standardům a swingo-
vým melodiím, které již mnozí posluchači nema-
jí možnost slyšet třeba v rádiu. Těší nás, že je 
můžeme křísit a lidem dál předávat pohodu, která z 
nich čiší. Svoje věci jsme nikdy tvořit neplánovali.

Je podle vás swing a jazz stále oblíbenější mezi 
lidmi, nebo spíše ustupuje?

Chajda: Určitě se swing dostává zase do pově-
domí. Často se na koncertech potkáváme se swin-
govými tanečníky, ať už samouky nebo těmi, co 
dochází na taneční lekce nebo dokonce tanec sami 
vyučují. Vystupujeme i na tančírnách, kde se daří 
oživovat právě písně i taneční kroky, které by jinak 
zapadly.

Je nějaký hudební žánr, který „nedáváte“? Ně-
co, co nemůžete slyšet? 

Miška: Kromě Bee Bandu se všichni realizujeme 
ve více kapelách různých stylů a jsme toho názoru, 
že pokud se muzika dělá poctivě, dá se poslouchat 
téměř vše napříč hudebními žánry.

A naopak – chodíte na koncerty? Na jaké? 
Kafe: Rozhodně. Ať už si poslechnout kamará-

dy nebo načerpat inspiraci. Já osobně dávám před-
nost gipsy jazzové muzice, ale rád jsem si v Praze 
poslechl Stinga nebo s Miškou vyrazil na Michaela 
Bublé či Karla Plíhala.

Chajda: Já například rád jezdím na kapely, které 
hrají funky nebo modernější jazz. Nedávno jsem 
byl v Brně na Cory Wongovi.

 
Kde byste si chtěli zahrát a případně s kým?
Přema: Bohužel většina našich hudebních vzorů 

již není mezi námi, ale určitě bychom měli radost, 
kdyby si s námi zazpíval například Karel Plíhal 
nebo Jiří Suchý.

Vzpomenete si na nějaký zážitek z koncertu, 
který vám utkvěl v paměti? 

Miška: Památných momentů je za ta léta spous-
ta. Intenzivní zážitek jsme měli například o Silves-
tru s iluzionistou, který nám dokázal číst myšlen-

ky. Originální a nezapomenutelné akce máme zase 
spojené především s Petrem Píšou, který nikdy 
nezklame a vždy vymyslí něco, co tu ještě nebylo.

Co podle vás hudba lidem v životě dává? Je 
důležitá?

Chajda: Pro mě je muzika každodenní záležitost 
- rytmy jsou všude kolem nás (tikání hodinek nebo 
zvuk motoru u mých oblíbených veteránů).

Miška: Muzika má spoustu výhod: stmeluje lidi, 
dodává energii, inspiraci. Hodně lidí si pustí muzi-
ku a relaxuje u ní, což je potřeba. 

Co znamená muzika pro vás? Dokázali byste 
bez ní žít?

Kafe: Muzika je pro nás nedílnou součástí živo-
ta. Někdo chodí hrát volejbal, jiný hází šipky nebo 
píše blog, my máme hudbu. Největší odměnou 
jsou opakovaná pozvání na příjemné akce a dobře 
naladěné publikum.

Chajda: Bez muziky bych umřel.

Baví nás křísit swingové melodie

Dobrý den, chci reagovat na dopis 
paní Matouškové, který jste uveřej-
nili v Jihlavských novinách Listopad 
2024 ohledně jízdních řádů.

Plně s paní Matouškovou sou-
hlasím. Já jsem byla na koncertě 
v Kulturním domě Na Kopečku 
dne 24.10.2024. Po skončení kon-
certu jsem se dobelhala (chodím s 
francouzskými holemi) na zastáv-
ku Brněnský kopec, směr Masary-
kovo náměstí. Bydlím na sídlišti U 
Hřbitova. První spoj, který jsem po 
koncertě chytla, bylo „C“ s příjez-
dem na Masarykovo náměstí dolní 
ve 21:38 hod. V tuto dobu už „D“ 
nejezdí, „H“ nejezdí a jediné „Géč-

ko“ odjelo 2 minuty před příjez-
dem „Céčka“.

Abych se dostala domů, kombino-
vala jsem spoje, jak se dalo. Nako-
nec jsem zjistila, že ve 22:02 vyjíždí 
„D“ z horního Masarykova náměstí. 
Ale to se z jízdních řádů, když stojíte 
na dolním náměstí, nedozvíte. Tady 
mě zachránily jízdní řády v mobilu. 
20 minut čekání - a i když se to zdá 
relativně krátká doba, byla mi zima. 
Za týden jsem byla na dalším kon-
certě opět Na Kopečku. A protože 
jsem nechtěla zase zmrzat na zastáv-
ce, odešla jsem z koncertu tak, abych 
stihla spoj s příjezdem na dolní Masa-
rykovo náměstí do 21:36 hod., aby-

ch stihla „G“ s odjezdem z dolního 
Masarykova náměstí ve 21:38 hod. 
Povedlo se, ale za cenu neslušné-
ho opuštění koncertu s tím, že jsem 
neviděla závěr koncertu.

Chci ještě dodat, že to není jen 
„hluchá“ doba, kdy není jak se dostat 
do ulic Žižkova, Seifertova, Ke Skal-
ce. Využívám MHD – a když musím 
přesedat na jiný spoj, tak ten nezříd-
ka odjede minutu až dvě před příjez-
dem spoje, ve kterém sedím.

Několikrát jsem měla připomínky k 
jízdním řádům, které jsem adresovala 
na DP. Když se tvořil nový jízdní řád, 
některé připomínky byly vyslyšeny, 
jiné ne. Nyní se třeba od hřbitova nedo-

staneme Na Slunce bez přestupu.  Lin-
ka „F“, která spojovala tyto dvě lokality, 
je vedena mimo ulice Žižkova, Seifer-
tova, Ke Skalce, ale to nikoho netrápí. 
A od DP se ve 22:00 hod. opět není jak 
dostat na Žižkovu, Seifertovu, Ke Skal-
ce a blíže k sídlišti U Hřbitova.

A vzkaz řediteli Dopravního pod-
niku? Chcete lidi dostat do MHD a 
omezit auta v ulicích?

Řešte připomínky lidí. A i když se k 
vám dostane jen jediný podnět, zabý-
vejte se jím. Určitě to vadí všem, co v 
dané lokalitě bydlí. Jen ztratili víru, 
že se něco po jejich podnětu změní.

Darina Samková
Jihlava

Ad sestavování jízdních řádů MHD
Z dopisů redakci

�PELA Bee Band z Jihlavy se představila i na letošních Prázdninách v Telči.  Foto: Petr Klukan
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Lampionový průvod v Pávově 
V sobotu 2. listopadu se v Pávově konal lampionový průvod. V sedmnáct hodin se příznivci 

pávovských setkání sešli pod kaštanem v Novém Pávově, kam mohli přinést své umně vyzdobe-
né dýně. Své dýně prezentovali i klienti chráněného bydlení. Nejprve došlo „odbornou“ komisí k 
vyhlášení nejlépe vyzdobené dýně. Její autor Šíma Škorpík převzal od komise sladkou cenu. 

Dále účastníci akce měli možnost zhmotnit svá přání vypuštěním dvou lampionů štěstí. Po 
zhlédnutí letu lampionů štěstí se účastníci vydali se svými rozsvícenými lampiony cestou přes hráz 
rybníka na hřiště ve Starém Pávově. 

Zde na ně čekal již rozdělaný oheň, na kterém si společně opekli špekáčky. Opečené špekáčky 
zapili výborným ochucenými teplým čajem, který všem zúčastněným vzhledem k již chladnému 
počasí přišel vhod. Pořadatelům akce z osadního výboru byly největší odměnou rozzářené dětské 
oči.  Foto a text: –lm-

(Dokončení ze str. 6)

Dvě kluziště a soutěž JL 
O nejkrásnější stromeček

Stejně jako vloni i letos je nachytáno kruhové 
kluziště kolem Morového sloupu. „Toto kluziště 
je unikátní v rámci celé střední Evropy. Podobné 
rozhodně nenajdete nikde jinde v České republice 
a nejbližší podobné jsme našli až v Chicagu,“ tvrdí 
Krátká. 

Pro děti a začínající bruslaře je pak určeno druhé 
kluziště s umělou plochou, které je letos umístěno 
v parku Gustava Mahlera. Právě zde bude prostor 
vyzdoben letitou soutěží Jihlavských listů O 
nejkrásnější stromeček. Do soutěže se zapojují 
více než čtyři desítky mateřských a základních škol 
nejen z Jihlavy. 

Vánoční tvoření 
a dopis Ježíškovi 

Turistické informační centrum Jihlava v ul. 
Matky Boží 22 se během adventního času promění 
v místo pro tvoření, pořízení vánočních rodinných 
fotek a odeslání dopisu Ježíškovi. 

Na každou adventní neděli je v TIC pro tvořivé 

děti a jejich doprovod připraven workshop, v němž 
si mohou vyrobit adventní nebo závěsné věnce či 
různé ozdobičky na stromek. 

„Dopis Ježíškovi s o� ankovanou obálkou se 
zpáteční adresou mohou děti přinést do vánoční pošty 
nejpozději do 17. 12. 2024,“ upřesňují organizátoři 
z Brány Jihlavy. Tvořit se bude během adventního 
času i v Domě Gustava Mahlera, a to každou středu 
od 16 hodin. 

Světelné projekce 
i komentované procházky

Jihlavu mají nově oživit světelné projekce na 
fasády jihlavských dominant, konkrétně kostel sv. 
Ignáce, Minoritský kostel a budova ZUŠ. Podílet 
se na projekcích budou studenti jihlavské gra� cké 
školy a uměleckého oboru ZUŠ.

Světelné instalace budou spuštěny postupně - 
na Minoritský kostel 1. prosince, další od druhé 
adventní neděle. Svítit budou až do 6. ledna 2025.

Kdo se chce poučit, může využít komentované 
procházky, které městská organizace Brána Jihlavy 
připravila. 

Kompletní program najdete na webu www.
dojihlavy.cz.

Vánoční oslavy vypuknou 1. prosince

Cena Horác 
V Horáckém divadle 

Jihlava se uskutečnilo 
předávání cen divácké 
ankety Horác za uplynu-
lou sezónu 2023/2024.

 Herečkou 84. diva-
delní sezóny se stala již 
poněkolikáté Lenka 
Schreiberová, hercem 
pak Jakub Škrdla.

Cenu za mimořád-
ný umělecký výkon v 
uplynulé sezóně získala 
Kamila Zetelová a cenu 
Horác do 33 let Barbo-
ra Bezáková. Divákům 
se nejvíce líbila inscena-
ce Kulový blesk v režii 
mladé režisérky Hany 
Marvanové.  -tz-
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Datum Den Jméno Místo poskytování, telefon

1. 12. Ne MUDr. Policarová Marie
MUDr. Policarová Marie s.r.o., Masarykova 445, Telč-

Podolí, 588 56 Telč, 567 213 173

7. 12. So MUDr. Pollaková Silvia Kamenice 405, 588 23 Kamenice, 567 273 380

8. 12. Ne
MDDr. Procházková 

Martina

Prodentica s.r.o., Křivá 1654/1, 586 01 Jihlava,  

602 479 225

14. 12. So
MDDr. et MUDr.  

Procházková Barbora
Březinova 4420/62a, 586 01 Jihlava, 733 284 783

15. 12. Ne MDDr. Kateřina Chadimová Havlíčkova 5623/34a, 586 01 Jihlava, 561 039 369

21. 12. So MUDr. Jana Zedníčková
nám. 9. května 675, 588 22 Luka nad Jihlavou, 

567 219 588

22. 12. Ne MUDr. Olena Velboi Kamenice 405, 588 23 Kamenice, 567 273 380

23. 12. Po MDDr. Kalců Vít Vrchlického 2497/57, 586 01 Jihlava, 776 645 079

24. 12. Út MDDr. Marek Drdla
TOP DENTIST s.r.o., Havlíčkova 5623/34a, 586 01 

Jihlava, 602 258 763

25. 12. St MUDr. Stavárková Pavlína
Strojírenská 9/8, 586 01 Jihlava, Staré Hory, 567 

132 545

26. 12. Čt MUDr. Pivničková Taťjana Vrchlického 2497/57, 586 01 Jihlava, 567 574 579

27. 12. Pá
MDDr. Procházková 

Martina

Prodentica s.r.o., Křivá 1654/1, 586 01 Jihlava,  

602 479 225

28. 12. So MUDr. Policarová Marie
MUDr. Policarová Marie s.r.o., Masarykova 445, 

Telč-Podolí, 588 56 Telč, 567 213 173

29. 12. Ne MDDr. Šimon Svoboda
Stomatologie Liberty s.r.o., 5. května 3311/4,  

586 01  Jihlava, telefon 567 211 723

30. 12. Po MUDr. Bínová Alena
MUDr. Alena Bínová s.r.o., Masarykova 445, 588 56 

Telč-Podolí, 567 213 168

31. 12. Út MUDr. Myslivcová Věra Březinova 4420/62a, 586 01 Jihlava, 567 333 460

Pohotovostní služba zubních lékařů – prosinec 2024

Pohotovostní služba je zajišťována SO, NE a svátky od 8:00–12:00 hod.

Aktuálnost přehledu NUTNO ověřit na recepci Nemocnice Jihlava.

Vrchlického 59, 586 33 Jihlava, tel. 567 157 211

Předvánoční nálada
Psychoterapeutické okénko

Určitě si říkáte, jak je možné, že 
jsou opět Vánoce, a my zase hledáme 
v kuchyni formičky na vánoční cuk-
roví, na půdě svítící betlém, a k tomu 
přemýšlíme, jak zvládneme předvá-
noční shon. 

Ženy se obvykle pouští do velkého 
úklidu, pečou vanilkové rohlíčky a 
snaží se, aby jejich domov dýchal svá-
teční atmosférou, zatímco muži se 
snaží vymyslet praktické dárky, pro-
tože různých nesmyslů a zbytečností 
už mají přece plný byt! No a děti se 
těší, co jim Ježíšek opět přinese, pro-
tože byly přece celý rok hodné. 

Naše babičky a dědečkové vzpo-
mínají na to, jak se slavily Vánoce v 
době, kdy byli malí, a jak tyto tradi-
ce předat dále svým potomkům. Pře-
ce jen, tradice nás spojují a pomá-
hají nám vytvářet naši identitu, 
formují pochopení světa a také na-
ši roli ve společnosti! Díky tradicím 
máme pocit, že jsme „zapadli“ do 
světa, v němž žijeme, a také že jsme 
přijímáni ostatními lidmi. 

Porušení tradic naše okolí obvykle 
nelibě nese, proto máme stále Ježíš-
ka, který nosí dárky, a nikoliv Santa 
Clause (svítící sobi na střeše jsou nic-
méně tolerováni), dárky rozbalujeme 
v podvečer 24. prosince (v Anglii je 
to až následující ráno) a někteří z nás 

stále ještě chodí na půlnoční. 
Stres, který je v tomto období všu-

dypřítomný, pak pramení z naší 
potřeby mít všechno hotovo, ukli-
zeno a napečeno. V podstatě si jej 
vytváříme sami, přestože toužíme po 
Vánocích strávených v klidu a míru. 
Otázkou tedy zůstává, zdali se nám 
předvánoční stres vůbec vyplatí a 
nejsou-li svátky jen odpočinkem po 
tomto nervózním maratonu, o shá-
nění dárků ani nemluvě?

 
A jak si Vánoce vlastně užít? Co 

nám může pomoci k duševní poho-
dě? Určitě pomalejší tempo a doma 
lepší komunikace s našimi blízkými 
ohledně toho, co si skutečně přejí, 
abychom pak nemuseli polovinu dár-
ků znovu vracet nazpět do obchodů 
(což by byl další stres). 

Vánoce přece nejsou o tom, aby-
chom se vyčerpali, ale abychom si 
užili společné chvíle a otevřeli svá 
srdce! A pokud chcete udělat nějaký 
dobrý skutek, pak jsou Vánoce tím 
nejlepším obdobím, kdy můžete 
myslet i na ty, kteří toho moc nema-
jí, a také na zvířátka v útulku nebo 
v lese, kterým můžete přinést něco 
dobrého na zub!

Mgr. Lucie Poláková
Psychoterapeutka a astroložka

Ilustrační foto: pixabay.com
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HRAČKY A DÁRKY 
NA VYSOČINĚ

• Velký výběr, skvělé ceny, radost na dosah! 
• Česká společnost s největší sítí prodejen 
 papírnictví a hraček v České republice.
 
 wikyhracky.cz

Navštivte nás v
JIHLAVA OC AVENTIN
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